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VÁŽENÍ 
A MILÍ SPOLUOBČANÉ, 

24.  června nás čeká slavnostní událost v  naší obci. 
Těším se  na setkání při oslavách obce Kunžak, 
připomeneme si historii naší obce, ale především si 
společně užijeme příjemnou atmosféru. 

Od října 2022 byla provedena změna systému řízení 
veřejného osvětlení v naší obci. Veřejné osvětlení bylo 
zcela vypnuto v časovém intervalu od půlnoci do čtvrté 
hodiny ranní. Obec k  tomuto kroku přistoupila 
s ohledem na  současnou energetickou situaci. Věříme, 
že toto opatření neomezilo obyvatele naší obce při 
cestách do  zaměstnání apod. Časový interval vypnutí 
byl zvolen na  základě pracovní doby v  místních 
provozech a  platných jízdních řádů autobusů, aby 
umožnil pracujícím pohyb po  obci s  dostatečným 
osvětlením. V  červenci proběhne vyhodnocení úspory 
energie, na  jehož základě rozhodneme, jak pokračovat 
s  tímto opatřením v  nastávajícím období. V  měsíci 
červenci a  srpnu bude z  důvodu frekventovaného 
pohybu turistů osvětlení automaticky spínáno 
se  soumrakem při poklesu denního světla a vypínáno 
až v ranních hodinách, kdy denní světlo dosáhne opět 
příslušné intenzity. 

Modernizace veřejného osvětlení je možný způsob, 
jak snížit náklady na  provoz veřejného osvětlení. 
V dubnu proběhla výměna staré neefektivní výbojkové 
zářivky za  LED svítidlo v  ulici u  lesáckých bytovek. 
Následně proběhne výměna svítidel i v ulici Nová. LED 
svítidla mají vysokou účinnost a  životnost, téměř 
bezúdržbový servis, možnost volby barvy světla, chytré 
řešení a moderní vzhled. 

Po  ročním zkušebním provozu byla v  květnu 
zkolaudována Čistírna odpadních vod Kunžak, veškeré 
prověrky proběhly bez závad. Bylo zahájeno stavební 
řízení na ČOV Valtínov. 

Dále bylo zahájeno stavební řízení „Napojení vrtu 
na stávající rozvod pitné vody“ v Kunžaku a Valtínově. 

Bylo započato stavební řízení na  první etapu 
cyklostezky Kunžak – Lomy. Obecní zaměstnanci mimo 
jiné opravují autobusovou zastávku na  Lánech, 
hřbitovní zeď v  Kunžaku a  ve  spolupráci s  firmou 
Poklopsystem s.r.o. poškozenou komunikaci v  ulici 
Sportovní. 
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Jak jsem zmiňoval již minule, v  naší obci 
v posledních letech opakovaně dochází k vandalismu. 
Tento fakt vedl zastupitelstvo k  rozhodnutí umístit 
kamerový systém na náměstí a sportovní hřiště. 
Žádám majitele psů, aby své očipované mazlíčky 

zaregistrovali v  Národním registru psů ČR. Díky 
registraci je v  případě nálezu pes identifikován 
a  navrácen svým majitelům. Ostatní občany prosím, 
aby náhodně zatoulané psy nekrmili, jelikož většina 
hladových se  za potravovou vrátí zpět domů. Odchyt 
psa stojí okolo 3000,- Kč a  denní pobyt v  psinci 
v Českých Budějovicích nebo Jihlavě 150,- Kč. 

Opakovaně žádám majitele vozidel, aby neparkovali 
na  chodnících a  veřejné zeleni, v  případě dalšího 
porušování budeme nuceni tuto záležitost postoupit 
policii. V  letních měsících znemožňují nevhodně 
zaparkovaná vozidla sečení zeleně, v zimních měsících 
údržbu komunikace a chodníků. 

Spoluobčané, naše obec je v  těsném sepětí 
s  přírodou, velký podíl na  stavu našeho životního 
prostředí má každý z  nás. Např íklad svým 
ekologickým přístupem k třídění komunálního odpadu. 
Deponie u  dačické silnici není veřejná skládka, ale 
slouží pouze k  uložení větví. Dveře, matrace a  další 
objemný odpad se  odváží na  sběrný dvůr v  ulici 
Bystřická. Bioodpad do  vlastních hnědých popelnic 
nebo ZD Kunžak. Tímto vás prosím, věnujme společně 
více času třídění odpadu a  nepřidělávejme práci 
druhým, mohlo by dojít ze  strany kontrolních orgánů 
k uzavření deponie. 

S blížící se letní sezónou připomínám ubytovatelům 
povinnost vedení domovní knihy a přiznání poplatku 
z ubytování. 

V  květnu došlo k  propadu a  zavalení kanalizace 
za  bytovým domem čp. 165. Díky včasnému zásahu 
firmy AZKOP s.r.o. a ZD Kunžak došlo k zprůchodnění 
kanalizace a  zabezpečení místa havárie. Následně 
proběhne oprava celého úseku. 

Závěrem mi dovolte poděkovat místnímu Sboru 
dobrovolných hasičů za  obětavou a  rychlou práci při 
technické pomoci obci a  spoluobčanům. Přeji vám 
příjemné prožití letních měsíců, pohodový čas 
dovolených a nezapomenutelné zážitky z prázdnin.

                                                                                                        
Petr Král, starosta obce
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Mateřská škola  
V  letošním školním roce můžeme říct, že máme 

školku plnou dětí. K docházce je přihlášeno 72 dětí, což 
je téměř plná kapacita mateřské školy. Proto jsme rádi, 
že bylo vyhověno žádosti o  finanční prostředky 
z Operačního programu Jan Amos Komenský. Finance 
z tohoto programu jsou použity na personální podporu 
školního asistenta, který je při naplněnosti tříd potřeba. 
Finance jsou také použity na  další vzdělávání 
pedagogů. Díky tomu si paní učitelky mohly doplnit 
další vzdělání půlročním kurzem logopedický asistent. 
K  zápisu do mateřské školy přišlo v  letošním roce 13 
dětí, do základní školy odchází 19 předškoláků..

My v tom Jihočechy nenecháme  
Mateřská škola se  zapojila do programu, který byl 

vyhlášený Jihočeským krajem na  podporu rodin 
s  dětmi. Díky tomu mohli rodiče žádat o  příspěvek 
na  školní stravování a  školné od  září 2022 do  konce 
ledna 2023. Celkem bylo podáno 13 žádostí a všem bylo 
vyhověno, byla vyplacena celková částka 43 987 Kč.

Tři Králové  
Po vánočních svátcích jsme se  věnovali s  dětmi 

tématu Tří králů, seznamovali jsme se  s  lidovými 
tradicemi a tříkrálovou sbírkou Charity, na kterou jsme 
se  celý týden připravovali. Děti se  naučily všechny 
sloky koledy My tři králové a  vyrobily si krásné 
diamantové papírové koruny. Oblečeni za  krále 
s  kasičkou na  krku jsme se  vydali do  ulic Kunžaku, 
klepali na  dveře a  vinšovali štěstí, zdraví do  Vašich 
domovů. Společně za  mateřskou školu jsme vybrali 
2 233 korun českých. 

Plavání  
Jako v  minulém roce i  letos jsme s  předškolními 

dětmi navštěvovali zdejší bazén u  Trepků, jsme zde 
moc spokojeni. Cílem plavání je vybudovat u  dětí 
kladný vztah k vodě, naučit je potápět, skákat do vody 
a  formou hry i  základům plavání. Využíváme 
plaveckých certifikovaných pomůcek, které jsme 
nakoupili z  finančního příspěvku zřizovatele. Jsme 
rádi, že můžeme dětem nabídnou tuto aktivitu v místě 
bydliště, bez cestování a  dalších nákladů s  tím 
spojených. 

Čtenářská gramotnost  
S předškolními dětmi jsme se v rámci oslavy měsíce 

knihy vydali do  městské knihovny v  Jindřichově 
Hradci. Děti si mohly po  řízeném programu volně 
prohlížet knihy a  využívat k  nim potřebných hraček. 
V  rámci měsíce knihy jsme také uspořádali čtenářské 
odpoledne pro rodiče s  dětmi. Děti se  seznamovaly 
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s  dětskou poezií a  tvořením veršů prostřednictvím 
knihy Franklinova létající knihovna. Předčítání bylo 
obohaceno o  využívání čtenářských strategií, 
pohybovými aktivitami, kdy si děti se  svými rodiči 
mohli společně zahrát na  draky. Děti díky těmto 
programům získávají vztah ke knize a hravou formou 
získávají první poznatky o čtenářské gramotnosti.  

Dopravní nauka  
Již několikátým rokem se předškolní děti zúčastnily 

dopravní výchovy v domě dětí a mládeže v  JH. Cílem 
výuky je naučit děti chovat se  bezpečně v  silničním 
provozu jako chodec a  cyklista. Děti si vyzkouší jízdu 
na  dopravním hřišti, chůzi po  přechodu, získají 
povědomí o  dopravních značkách. 6.  června pojedou 
čtyři vybrané děti na dopravní soutěž.

Den Země ve školce  
Den Země je každoroční celosvětová událost 

organizovaná 22.  dubna a  zaměřená na  propagaci 

a podporu ochrany životního prostředí. Jak jinak tento 
svátek oslavit než společnou prací na  zahradě. Letos 
jsme měli velké pomocníky, přišly za  námi do  školky 
děti ze 7.třídy základní školy spolu s paní ředitelkou. 
Kluci vytvořili smyslový chodníček tvořený z odřezků 
špalíků, písku, štěrku a  kůry. Děvčata nám vyplela 
a  osadila kruhové záhonky krásenkami, zasadili jsme 
lískové keře a  slunečnice, které děti u  Modrásků 
vypěstovaly. Počasí nám vyšlo a  společně jsme udělali 
spoustu práce. 

Ekoškolka  
V pondělí 17. 4. se děti z Ekotýmu zapojily se svými 

rodiči do výroby ptačích budek, společně je smontovaly 
a  natřeli podle svých předešlých návrhů. Pro ptáčky 
vznikly krásné domečky, které jsou ozdobou zahrady 
a  dvorku v MŠ. Rodiče a  děti nám dokázali, jak mají 
šikovné ruce a my jim děkujeme, že jim živá příroda 
není lhostejná. Věříme, že budou nejen zdobit, ale 
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hlavně sloužit ptáčkům k uhnízdění a my se  budeme 
těšit z  jejich zpěvu. V  minulém roce jsme pořídili 
krmítka pro veverky, díky nim jsou naš imi 
každodenními hosty a děti mají možnost je pozorovat.

Jarní oslavy  
Stavění máje i pálení čarodějnic neodmyslitelně patří 

k  jarním lidovým tradicím. Celý týden se nesl v duchu 
těchto tradic, společně jsme namalovali obrázky 
čarodějnic a  nejen to, děti si nakreslily i  své strachy. 
Na  konci týdne jsme uspořádali zábavné dopoledne, 
opekli buřtíky, namalovali dětem obličeje, hráli hry. 
Tak, jak se  sluší a  patří, vyrobili jsme si vlastní 
čarodějnici, kterou děti společně s  obrázky svých 
strachů v ohni spálily, až popel létal. Na oslavu prvního 
máje jsme postavili a  ozdobili školkovou máj a  celý 
květen nám dělala radost v zahradě. 
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Výlet do ZOO 
19.5. celá školka vyrazila na výlet do Zoo na 

Hrádečku. I když to celý týden vypadalo dost deštivě, 
nám na výlet počasí přálo a všechna zvířata měla stejnou 
radost ze sluníčka jako my, tak to byla parádní 
podívaná.

Školkové besídky 
U Modrásků bylo téma besídky Jarní Probuzení, 

všude spousta květin a barviček. U Žluťásků jsme se 
podívali až do vesmíru. A u Zeleňásků jsme rodičům 
ukázali, jak vypadá náš den ve školce. Za organizaci, 
výrobu dětských kostýmů a přípravu pohoštění paní 
učitelkám děkuji, díky nim to jsou vždy prima besedy.

Den dětí 
Přemýšleli jsme čím udělat dětem radost, když přišla 

nabídka skákacích hradů, bylo rozhodnuto. Jeden hrad 
je na naší početnou školkovou partu málo, tak jsme 
objednali dva a bylo veselo.

Co je ve školce nového? 
 Během jarních měsíců bylo dokončeno zastínění 

teras. 
Obec Kunžak získala dotaci na rekonstrukci kuchyně 

a hospodářského pavilonu v  MŠ, opravy budou 
zahájeny 1.5.2024.

V letošním školním roce jsme začali využívat aplikaci 
Naše MŠ – školka blízká rodičům. Cílem bylo 
zpřehlednit zákonným zástupcům dětí veškeré dění 
v mateřské škole a usnadnit komunikaci, a to se myslím 
povedlo.

Poděkování 
Čas od času bychom měli poděkovat za zdraví, za 

lidi, co nás mají rádi a za všechny věci, které se nám 

zdají tak samozřejmé. Já bych ráda touto cestou 
poděkovala Květce Zušťákové, jejích pomocných rukou 
v  kuchyni i zahradě si velmi vážíme. Vedení obce 
Kunžak za spolupráci na projektech, které jsou důležité 
pro modernizaci a zlepšování prostředí v  mateřské 
škole. Kolektivu a dětem ze Základní školy SNW za 
vstřícný a přátelský přístup k mateřské škole. 
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Aktuální informace k  provozu mateřské školy 
naleznete na webových stránkách www.mskunzak.cz

V pohodě prožité a slunečné letní dny.

Veronika Dobešová, ředitelka mateřské školy

http://www.mskunzak.cz
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Naše nová terasa

Květa Zušťáková je doma nejen v kuchyni, ale i na 
zahradě

Kompletní kolektiv MŠ Kumžak Kunžak
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Základní škola Sira 
Nicholase Wintona 
Kunžak informuje 
Uctění památky Sira Nicholase Wintona 

19. května jsme si připomněli 114. narozeniny 
S.N.Wintona. Ve třídách si žáci připomínali čin pana 
Wintona, který před druhou světovou válkou zachránil 
669 židovských dětí. Vzpomínali na akce spojené 
s  panem Wintonem a s  Ruth Hálovou, která byla 
velkou přítelkyní školy. Tentokrát jsme využili nabídky 
pana Russella Cleavera, který je „adoptivním 
bratrem“ paní Ruth Hálové a spojili jsme se s  ním 
online a žáci od 5. třídy měli možnost vyslechnout jeho 
vyprávění o Ruth. Žáci se ho také ptali na jeho život. 

Pak dětem o  své mamince vyprávěla paní Hana 
Kocourková – dcera Ruth Hálové.

Projekty 
Den Země 

Den Země  je každoroční celosvětová událost 
organizovaná  22. dubna  a zaměřená na propagaci 
a podporu ochrany životního prostředí. Poprvé byl Den 
Země slaven v roce 1970, v současnosti probíhá 
každoročně ve více než 193 zemích světa. U nás ve 
škole jsme také pořádali v tento den akce zaměřené na 
pomoc přírodě. Děti z prvního stupně uklízely okolí 
Kunžaku. Žáci 6. třídy přepravovali kameny, které nám 
darovalo ZD Kunžak, do přírodní učebny, kde z nich 
budou budovat spirálový záhon pro bylinky. Žáci 
7.  třídy v mateřské škole Kunžak budovali hmatový 
chodníček a pomáhali s údržbou zahrady, část žáků ve 
škole vyráběla keramická vlaštovčí hnízda a budky pro 
ptáky. Žáci 8. třídy čistili od náletů chráněnou území – 
Přírodní památku Rašeliniště u Suchdola a tím přispěli 
k  záchraně vzácných rostlin, které se tam vyskytují. 
Žáci 9. ročníku ve spolupráci s  Českými lesy čistili 
studánku pod Vysokým kamenem, zároveň zde 
opravili lavičku a stříšku nad studánkou.



 11

Kampaň obyčejného hrdinství 
Je projekt Ekoškoly a je o tom  ukazovat si, co je 

v  našich silách a proč je důležité dělat správné věci. 
K a m p aň  s i c e n e z a s t a v í k l i m a t i c k é z měn y, 
ale  může  mnoha lidem  ukázat, že lze něco udělat 
k  ochraně klimatu. Ve škole tato dobrovolná akce 
probíhala ve dnech 8 – 14. května a děti si vybíraly 
z pěti výzev: 

    • Jsme venku a objevujeme – venku strávily 443 
dní

    • Zasadíme strom nebo rostlinu – zasadily 1198 
rostlin nebo stromků

    • Strávíme den bez technologií – bez technologií 
vydržely 88 dní

    • Postavíme budku pro ptáky – 3 budky
    • Uvaříme veganské jídlo – 68 jídel
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Děti dětem 
Ž á c i 8 . r o čn í k u p ř i p r a v i l i z e šk o l n í c h 

přírodovědných sbírek tzv. Přírodovědné muzeum pro 
všechny žáky školy, kteří ho navštívili a starší žáci zde 
také vypracovávali pracovní listy. Byly pozvány i děti 
z mateřské školy, kterým dělali průvodce.

Naše škola se zúčastnila projektu gymnázia Dačice, 
v  jehož rámci nám byly na týden zapů jčeny 
termokamery. S  nimi pracovali žáci II. stupně 
v  hodinách fyziky a přírodopisu. Sedmáci s  nimi pak 
seznámili děti z 1. stupně.
Žáci 5. třídy připravili sportovní soutěže pro třeťáky, 

nakonec jim rozdali i diplomy a drobné ceny.
Další aktivity pro jiné třídy připravují žáci i jiných 

tříd, budou je realizovat v červnu.
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Soutěže 
Žáci školy se účastnili okresních kol těchto 

olympiád: biologická olympiáda (Kristýna Lojková, 
Klára Roninová), recitační soutěž (Tobiáš Sobek, Lukáš 
Sobek – získal ocenění poroty), olympiáda zeměpise 
(Dominik Dvořák), olympiáda v  anglickém jazyce 
( jerome Prokeš), dějepisná olympiáda (Vítek Senar 
a  Dominik Dvořák), matematická olympiáda (Sabina 
Brtníková, Bára Valková, Šimon Dobeš, Zdeněk 
Zámečník, Jan Zeman). Čtyři družstva se zúčastnili 
oblastního kola přírodovědné soutěže YPEF Young 
People in European Forest – Mladí lidé v  evropských 
lesích), v  krajském kole v  Písku školu reprezentovali 
Kristýna Beranová, Magdaléna Drobilová a Kristýna 
Lojková. Žáci od 2. ročníku se zúčastnili mezinárodní 
matematické soutěže Matematický klokan. Ve škole 
proběhlo školní kolo rybářské olympiády. Pro všechny 
třídy byla připravena školní soutěž Kdo má pod čepicí, 
která měla tři kola, všech tří kol se zúčastnilo 16 žáků 
a celkem se soutěže zúčastnilo 60 žáků ze všech tříd.

Výukové programy 
    • Legiovlak, který byl na nádraží v  Jindřichově 

Hradci, navštívili žáci 9. třídy. Odborný výklad žákům 
poskytli průvodci v replikách legionářských 
stejnokrojů, pro žáky byly v rámci expozice připraveny 
pracovní listy a další materiály. Legiovlak představuje 

věrnou repliku legionářského vlaku z období let 
1918-1920, kdy na Transsibiřské magistrále v Rusku 
probíhaly válečné operace čs. legií. Celá souprava čítá 
14 zrekonstruovaných vagonů čs. legionářů, a jejím 
cílem je připomínat slavné období našich předků 
a  jejich anabázi napříč Ruskem, a napomáhat tak 
k  zachování kulturního dědictví utvářením hrdosti 
k vojenským a státoprávním tradicím. 

    • Žáci 7. třídy byli v  Jindřichově Hradci na 
promítání filmu Senegal, po kterém následovala beseda. 

    • Pro žáky 7. třídy v  rámci výuky dějepisu 
připravil ukázky středověkého oblékání rytířů a jejich 
výzbroje Jan Klabouch.

    • Žáci 9. ročníku se v Jindřichově Hradci účastnili 
výukového programu Světový den poezie - který pro 
ně připravili studenti jindřichohradeckého gymnázia.

    • Žáci 2. a 3. ročníku byli v  jindřichohradecké 
knihovně, kde pro ně připravili výukové programy.

    • Celá škola absolvovala výukový program Tonda 
obal na cestách, kdy je pracovníci Ekokomu 
seznamovali se správným tříděním odpadů.

    • 4. třída byla v  jindřichohradeckém okresním 
muzeu, kde absolvovala výukový program o tradicích 
a zvycích.

    • Žáci 2. – 5. třídy absolvovali výuku na 
dopravním hřišti v Jindřichově Hradci.

    • V rámci prevence rizikového chování všechny 
tř ídy absolvovali výukové programy vedené 
pracovníky centra Theia, témata byla přiměřená věku 
žáků a týkala se například finanční gramotnosti, 
mediální výchovy, virtuálního světa, šikany. 

    • Žáci 4. třídy vedou kroniku kunžackého čápa, 
kam zapisují jeho přílet, počty mláďat, pozoruji aktivitu 
čápů na hnízdě a také si vyrobili v hodinách výtvarné 
výchovy své čápi.

    • Všichni žáci absolvovali základní kurz první 
pomoci, praktickým dovednostem je učili pracovnice 
Červeného kříže.
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Exkurze  
24. dubna byli žáci 8. a 9. ročníku na exkurzi 

v  Jaderné elektrárně Temelín a zároveň navštívili 
Přírodovědné muzeum Semenec v Týně nad Vltavou, 
kde absolvovali výukový program.

Kulturní programy 
Wild Stick 
Žáci celé školy dostali jako dárek ke Dni dětí 

vystoupení skupiny Wild Stick, která předvedla  
energickou bubenickou show plnou euforie, radosti, 
š těs t í , lásky a překvapení . Hudebníc i j sou 
profesionálními hráči a studenti. 

Vystoupení v DPS 
Žáci z  dramatického kroužku navštívili Dům 

s pečovatelskou službou a předvedli dramatizaci veršů, 
které se týkaly celého kalendářního roku. Obyvatelka 
DPS paní Marková si vzpomněla na básničky, které 

recitovala jako malá ve škole, sepsala je a děti je znovu 
oživily a zdramatizovaly. 



 15

Kurzy 
Plavání 

Zcela pravidelně se žáci 3. a 4. ročníku účastní 
plaveckého výcviku, který se uskutečňuje v  bazénu 
v  Jindřichově Hradci. Kurz má rozsah deseti 
dvouhodinových lekcí. Letos si vyzkoušeli plavání 

i žáci z 1. ročníku, kteří absolvovali dvě dvouhodinové 
lekce. 

Lyžařský kurz 
Na konci ledna jsme pro žáky 7. – 9. ročníku 

zorganizovali lyžařský kurz. Týdenní kurz se konal 
v Krkonoších – ve Vítkovicích na chatě Eliška. Kurzu se 
zúčastnilo 44 žáků.

Sport 
 • Žáci 1.  stupně se  zúčastnili fotbalového turnaje 

MacDonald Cup, Startovali ve  dvou kategoriích, 1. – 
3.  třída a 4.  a 5.  třída. Mladší žáci byli velmi úspěšní, 
přivezli pohár a medaile za 2. místo. 

• Žáci II. stupně reprezentovali školu v  turnaji 
minifotbalu. Všechny fotbalové soutěže nám pomohl 

zorganizovat Michal Novák, který trénuje kunžacké 
fotbalisty. 

• Žáci I. i  II. stupně se  zúčastnili okresního kola 
plaveckých závodů. Ocenění získali: Sára Teršová 
(1. místo), Veronika Sojková (2. místo), Marie Janáková 
(3. místo) ve svých kategoriích. 

• 11. května naši školu reprezentovalo 35 závodníků 
v  atletických soutěžích Poháru Českého rozhlasu. 
Nejlepších výsledků dosáhli: Kiril Reznychenko 
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(2. místo ve skoku dalekém), Ondřej Brunner (4. místo 
v hodu kriketovým míčkem), Nela Marková (3. místo 
v hodu kriketovým míčkem).

Den otevřených dveří  
24.  května se  škola otevřela všem rodičům 

a občanům Kunžaku. Ve  třídách si mohli prohlédnout 
výstavy prací žáků, učebnic, pomůcek, fotografií. Mohli 
vidě t 3D  t iskárny v  provozu, vyzkoušet s i 

mikroskopování, viděli i  fyzikální pokusy. Ve  dvou 
výtvarných dílnách si mohli vyrobit zajímané výtvarné 
výrobky. V tělocvičně shlédli vystoupení žáků hudební 
školy Harmonie sv. archanděla Michaela, vystoupení 
děvčat z  kroužku aerobiku a  na  závěr divadelní 
představení dramatického kroužku Antarktida.

Charita  
• Žáci pomohli zorganizovat několik charitativních 

akcí. N  vánočních trzích prodávali své výrobky 
a  získané finance pak rozdělili takto: Pomocné tlapky 
5 000,- Kč, Dobrý anděl 2 000,- Kč, Člověk v tísni 4 500,- 
Kč (Skutečný dárek – 3x  veselá koza, 1x  včelí úl, 
1x záchod, 3x ryba, 1x bezpečný porod). 
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• Peníze získané z prodeje tříděného papíru zaslali 
na konto: Azylový útulek Dej pac 4 000,- Kč. 

• Žáci také pomáhali při organizaci Tříkrálové 
sbírky, kdy se v Kunžaku vybralo 27 334,- Kč. 

• Žáci 9.  ročníku organizovali sbírku Český den 
proti rakovině, na konto Ligy boje proti rakovině zaslali 
5 240,- Kč. 

• Na začátku března zorganizovali sbírku potravin 
a  dalších potřeb pro Ukrajinu. Vyráběli i  zákopové 
svíčky. Obecní zastupitelstvo tuto sbírku podpořilo 
a  přispělo částkou 20  000,- Kč na  zakoupení léků. 
Materiál byl dopraven přímo vojákům a zdravotníkům 
na  frontu u Bachmutu. Děkujeme všem, kteří přispěli 
a pomohli tak tam, kde je potřeba. 

My v tom Jihočechy nenecháme  
Naše škola umožnila rodičům požádat o  finanční 

příspěvky z programu My v tom Jihočechy nenecháme. 
Tento dotační program je příspěvkem Jihočeského kraje 

na  podporu rodin s  dětmi s  přihlédnutím k  aktuální 
ekonomické situaci a razantně se zvyšujícím nákladům 
rodinných rozpočtů na  zajištění základních potřeb. 
Hlavním cílem dotačního programu je podpora 
zachování a  rozvoje školní a  mimoškolní zájmové 
činnosti dětí a  mládeže, školního stravování 
a  ubytování dětí a  mládeže s  trvalým pobytem 
na území Jihočeského kraje. Příspěvek se  týkal období 
od  září 2022 do  konce ledna 2023. O  příspěvek 
požádalo 13 rodin, 5 rodin na příspěvek na stravování 
(celková výše příspěvku byla 11  268,- Kč) a 8 rodin 
čerpalo dotaci na  uhrazení nákladů na  lyžařský kurz 
(celková výše byl 32 000,- Kč). Díky této dotaci se mohli 
kurzu zúčastnit i  žáci, pro které by byl kurz finančně 
nedostupný. Vyplatili jsme příspěvky v  celkové výši 
43 268,- Kč.

Vycházející žáci V  letošním školním roce ukončí 
vzdělání na  naší škole celkem 22 žáků. Do  budoucí 
1. třídy bylo zapsáno 20 žáků.

Poděkování  
Závěrem bych chtěla upřímně poděkovat všem 

žákům, kteří vzorně školu reprezentují na  různých 
soutěžích a  kteří také poctivě pracují během celého 
školn ího roku. Mé poděkování pat ř í všem 
pedagogickým pracovníkům, kteří nejen vyučují, ale 
pro žáky chystají mnoho zajímavých aktivit. Děkuji 
i všem provozním zaměstnancům, bez kterých by škola 
nemohla tak dobře fungovat. Děkuji našim sponzorům, 
kteří pomáhají dětem zlevnit různá kulturní 
vystoupení, výukové programy a  výlety. Všem přeji 
krásné prázdniny plné zážitků a pohody. 

Eva Krafková, ředitelka školy
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Svaz dobrovolných hasičů Kunžak 
Činnost za I. pololetí roku 2023 

Zásahy za období leden – květen
16.1. Technická pomoc - transport pacienta
26.1. Požár nízké budovy 
20.2. Požár nízké budovy 
  7.3. Technická pomoc - monitoring únik plynu
11.3. Technická pomoc - odstranění stromu  
13.3. Technická pomoc - monitoring
21.3. Požár klestu
18.4. Technická pomoc - čerpání vody z jezírka 
20.4. Technická pomoc - čerpání vody z jezírka 

ZOČ SDH
22.4. Požár lesa - planý poplach 
12.5. Technická pomoc - spolupráce se složkami 

IZS (vrtulník hřiště)
14.5. ZOČ SDH proplach kanalizace 
22.5. Technická pomoc - likvidace obtížného 

hmyzu
24.5. ZOČ SDH proplach kanalizace

OSTATNÍ AKCE
  6.1. Valná hromada 
14.1. Novoroční nohejbal

  4.3. Dětský karneval (spolupráce s ČSŽ)
18.3. Ples SDH 
  8.4. Výlov - Kovářák
22.4. Ukliďme Česko (dětský kroužek)
29.4. Pochod Kanadský tulák (dětský kroužek)
30.4. Stavění máje
19. 5. Traťový komisaři RBB Tour – etapa Strmilov
20.5. Okresní soutěž hry Plamen (dětský kroužek)
27. 5.   Den zemědělce (spolupráce s ZD Kunžak)
  3.6. Dětský den (spolupráce s ČSZ), kácení máje

Po dlouhé době, v řádu desítek let, jsme opět založili 
kroužek mladých hasičů. Vedoucími se staly naše nové 
členky sboru Štěpánka Rückertová a Lucie Kostková. 
Jako vedoucí kolektivu mládeže byl jmenován Vlastimil 
Marek. I když kroužek zatím funguje v jakémsi 
zkušebním režimu, přijali jsme deset dětí ve věkovém 
rozpětí přípravky, mladších a starších žáků. Nejmladší 

členové sboru se začali seznamovat s technikou a 
pracovními postupy hasičů, učí se uzlování, topografii, 
zdravovědu, základy střelby a další. Součástí je také 
sportovní příprava. Tyto znalosti uplatní při účasti na 
Závodě hasičské všestrannosti a brannosti, který je 
plánován na říjen 2023. 
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Sport 
Oddíl kuželek 
TJ Kunžak A      

Áčko hraje nejvyšší krajskou soutěž KP I. Po celou 
dobu soutěže se družstvo pohybovalo na 8. - 10. místě a 
se ziskem 16 bodů nakonec obsadilo 9. místo z  11 
účastníků. Největším kladem byly po dlouhém čase 3 
venkovní výhry. Družstvo hrálo ve složení Jirků Pavel, 
Hrůza Radek, Brtník Lukáš, Horák Michal, Kopečná 
Dana a Brát Jiří. 

TJ Kunžak B      
Béčko hraje druhou krajskou soutěž KP II. Družstvu 

se bohužel po celou sezónu nedařilo a se ziskem 
pouhých 7 bodů obsadilo poslední 10. místo. I přes 
nepovedenou sezónu zůstává pro nás KP II zachována, 
neboť nikdo nesestupuje. Dochází totiž k  doplnění 
účastníků v  obou krajských soutěžích na 12 družstev. 
Tým hrál ve složení Brtník Josef, Burian Radek, 
Kopalová Stanislava, Zeman Jan, Mrkva Ondřej, 
Škrabal Vlastimil Hrůza Radek ml. a Hanzal Karel. 

TJ Kunžak C  
Céčko hraje okresní přebor OP J. Hradec. Ve 

vyrovnané tabulce, kde týmy na 4.– 6. místě měly stejný 
počet 10 bodů skončilo nakonec Céčko šesté. Družstvo 
hraje ve složení Vilímková Jovana, Burianová Radka, 
Hanzalíková Libuše, Chramostová Marcela, Kudrnová 
Marie, Berková Milena. 

V  lednu a dubnu proběhly tradiční memoriály 
Franty Dvořáka a Bohoušova 30. Z mimosportovních 
aktivit patří poděkování všem, kdo přispěli svou prací 
při sečení u Suchdola.

Foto jak šel čas s kuželnou 1990-2023, rekonstrukce 
proběhly v r. 2011 a poslední v r. 2021:

Sportovní výsledky KP I+II a OP najdete na 
stránkách

www.kuzelky.com                         Hodu zdar!

Stolní tenis Kunžak 
Konec sezony 2022/23 se povedl dle našich představ 

a na jaře jsme po dlouhých dvaceti třech letech uhráli 
postup do krajské soutěže. Pro vysvětlení laikům-máme 
pod sebou tři skupiny, kam lze sestoupit. Nyní 
zvažujeme kooperaci s  týmem z  Jindřichova Hradce, 
který z  této soutěže sestoupil. Spojením by měl 
vzniknout konkurenceschopný tým a tuto soutěž 
udržet do dalších let. Tým JH 1930 má dva velmi 
talentované mladé hráče, u kterých by byla škoda 
nehrát tuto soutěž. Doufáme, že tímto spojením 
budeme i nadále hrát nejvyšší okresní soutěž na 
vrchních příčkách. Někteří naši hráči nechtějí krajskou 
soutěž hrát, a tak spojení s JH 1930 je pro nás výhodné. 
Naši hráči si budou moci zahrát jak krajskou, tak 
i okresní soutěž.

Chci poděkovat obci, že nám vychází vstříc 
s užíváním sportovní haly, a také všem hráčům za jejich 
přístup a výkony během celé sezony.

Za stolní tenis dlouholetý předseda a hráč 
Pavel Rokyta

Tělovýchovná jednota Kunžak – oddíl 
fotbalu 

Do sezony 2022/2023 nastoupilo celkem pět 
družstev reprezentujících naší obec. Tři týmy nastupují 
samostatně, dorostenci a starší žáci hrají ve společenství 
s TJ Jiskra Nová Bystřice.

Muži  
Družstvo mužů má po 24 odehraných zápasech 

v okresním přeboru 36 bodů, s bilancí 11 výher, 3 remíz 
a 10 porážek, s  celkovým skóre 83:81 vstřelených 
a  obdržených gólů. 2 kola před koncem soutěže 
se družstvo nachází na 6. místě. Nejlepšími střelci týmu 
jsou Filip Koranda (19 gólů), František Fáber (18 gólů) 
a Tomáš Mašek (15 gólů).

http://www.kuzelky.com
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Družstvo mužů během téměř celé sezony provázely 
nevyrovnané výkony, způsobené zejména větším 
počtem zranění a  četných absencí klíčových hráčů. 
Realizační tým: Miloslav Beránek, Josef Brtník a  Jiří 
Ferdan

Dorost U17 
Dorost hraje společně s  Novou Bystřicí okresní 

přebor. Během sezony odehrál 11 zápasů s  bilancí 
3  výher a 8 porážek, se  skóre 16:55.  1 zápas před 
koncem soutěže se  nachází na 6.  místě. V  týmu je 
hodně mladších hráčů ze  starších žáků, tudíž 
předpokládáme, že se kluci budou postupně zlepšovat. 
Realizační tým: Michal Novák a  Michal Komárek 
(Nová Bystřice)

Starší žáci U15  
Výběr U15 je stejně jako dorost spojen s  kluky 

z Nové Bystřice. Mužstvo má po 13 zápasech okresního 
přeboru bilanci 5 výher a 8 porážek, se  skóre 71:59. 
S 16 body se nachází na 6. místě. Realizační tým: Michal 
Novák a Michal Komárek (Nová Bystřice)

Starší přípravka U11 a mladší přípravka U9 
Družstvům starší a  mladší přípravky se  velmi 

dařilo. V  těchto soutěžích nejsou vidět žádné 
výsledkové tabulky, nicméně děti hrály víc než 
uspokojivě. Nyní čítají družstva nejmenších 32 mladých 
fotbalistů a  fotbalistek a  počty se  nadále zvyšují, což 
podtrhuje skvělou práci celého realizačního týmu. 
Realiazační tým: Michal Novák, David Račák, Sabina 
Roninová a Karel Winkler

Výbor oddílu fotbalu Jménem výboru oddílu 
b y c h o m r á d i p o d ě k o v a l i v š e m h r á č ům 
od mládežnických družstev po  družstvo mužů, kteří 
reprezentují obec Kunžak. Dále pak všem trenérům 
a  ostatním lidem za  odvedenou práci a  především 
za svůj volný čas, který fotbalu věnují. Na úplný závěr 
bychom rádi poděkovali našim fanouškům, kteří naše 
mužstva během zápasů podporují.

Na závěr bych chtěl poděkovat Obecnímu úřadu 
v  Kunžaku, Jihočeskému kraji a  firmě Tecnocap 
Střížovice, za jejich přízeň a podporu.

Pavel Jirků    
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Hokej  
V  březnu skončila okresní hokejová soutěž AHS, 

ve  které hokejisté Kunžaku působí od  roku 2015. 
V  letošní sezoně nastoupilo 6  týmu v  rámci našeho 
okresu. HC Kunžak se umístil na pěkném třetím místě, 
o  jeden bod za  klubem Fans Vajgar. Soutěž ovládli 
hokejisté Biowattu z  Jindřichova Hradce. Nejlepším 
hráčem Kunžaku byl Jakub Chramosta, který 
se  v  bodování soutěže umístil na  sedmém místě. 
V  sedmnácti zápasech nastřílel 27  gólů a  přidal 17 
asistencí. Celkem tedy získal 43 bodů. 

František Mrkva 

100 let názvu Kunžak  
24.6.2023  bude na  náměstí před školou probíhat 

oslava na počest stého výročí změny původního názvu 
Kumžak na dnešní Kunžak. Široká nabídka občerstvení 
bude doprovázena bohatým kulturním programem. 
V následujících řádcích se dočtete o historickém vývoji 
názvu naší obce až do  doby, kdy získal svou dnešní 
podobu.

Jak vznikl KUNŽAK? Na otázku, 
kdy vznikl Kunžak, není lehké 
odpovědět. Jeho nejstarší částí je 
Velké Podolí. Ve 2. pol. 13. století byla 
vedle něho založena nová osada, 
dnešní Kunžak. Samotný název 
města je zaznamenán poprvé roku 
1288, a  to v  podobě Cunsek. Jedná 
se o zastaralý a zkrácený tvar názvu 
Königsecke – královský újezd, 
výběžek, nebo cíp. Lze důvodně 
předpokládat, že předtím vládnoucí 
král Přemysl Otakar II., za  jehož 
vlády dochází k vážným majetkovým 
rozporům mezi ním a  Vítkovcem 
Oldřichem z  Hradce, chtěl patrně 
v e t k n o u t k l í n , o p ě r n ý b o d , 

do  tehdejšího panství Vítkovců, stejně tak, jako to 
učinil v  případě založení Českých Budějovic či Zlaté 
Koruny a  oblast na  východ od  J. Hradce prohlásil 
za své území – Královský újezd, Královský klín…Tímto 
územím procházela tzv. rakouská stezka z Raabsu přes 
Landštejn, k  hradišti u  Kunžaku a  dále přes Číměř 
na  Stráž… A  tak vedle Podolí začala v  tomto 
královském výběžku vyrůstat nová osada, která 
se  ovšem po  několika letech vrátila do majetku pánů 
z  Hradce, jejichž zlatá růže v  modrém poli se  stala 

i  symbolem Kunžaku. Samotný 
název obce Kunžak, zažíval po dobu 
svého vývoje celou řadu podob: 
Cunsek, Chunigseck, Kunzeck, 
Kumžak, dokonce se objevuje podoba 
Kumžák. Pojmenování Kunžak tak, 
jak jej známe dnes, bylo ustáleno až 
v  roce 1923. Ministerstvo vnitra ČSR 
výnosem ze  dne 23.  6. 1923, tedy 
přesně před 100  lety, přejmenovalo 
město z dosavadního jména Kumžak 
na  Kunžak. Důvod přejmenování 
není znám.

Stará mapa

Zápis v kronice
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Poprvé v Kunžaku 
• 1665 První vodovod – dřevěné potrubí z  Javorky 

do  kašen. V roce 1962 dokončena kanalizace 
Kunžaku, připojeno 90% domácností na  vodovodní 
síť

• 15.2.1851 Zřízen poštovní úřad

• 1868 Zřízena četnická stanice

• 1874 První Jednotná záložna zahájila provoz

• 1899 První tělocvična TJ Sokol

• 1.2.1920 Zřízeny v Kunžaku telefonní stanice – 4 
uživatelé (v  roce 1947 již 24 účastnických stanic) 
23.6.1923 Ministerstvo vnitra ČSR svým výnosem 
přejmenovalo město z  dosavadního KUMŽAK 
na KUNŽAK

• Říjen 1924 První elektrické osvětlení na  ulicích 
v Kunžaku

• Duben 1926 v  Kunžaku první radiopřijímač – 
vlastnila ho firma Felixe Schneidera (v  roce 1939 je 
jich již 110)

• 2.7.1927 Poprvé v  Kunžaku zazářily žárovky 
a elektrické motory se daly do pohybu – elektrifikace 
obce, na Jitra a Lána byla elektřina zavedena až v roce 
1955

• 1927 Založen Sportovní klub – fotbalový 
v Kunžaku

• 1928 Petrolejové lampy veřejného osvětlení byly 
nahrazeny elektrickými (1963 výbojkové osvětlení)

•Červenec 1930 První benzínová čerpací stanice 
Exelsior u pana Procházky čp. 192 v Kunžaku

• 17.1.1931 Zřízena první autobusová linka (Jemnice 
– Dačice – Kunžak – Lomy železniční stanice)

• 28.7.1931 Druhá autobusová linka (Strmilov – 
Kunžak – Jindřichův Hradec)

• 11.7.1931 Poprvé v Kunžaku zazněl saxofon

• 1933 Upraveno kluziště ve  Struhách, začíná 
se horlivě bruslit

• 1936 Vybudováno nové fotbalové hřiště

• 27.10.1939 Otevřeno kino v Kunžaku

• 26.12.1946 Zprovozněn místní rozhlas v Kunžaku, 
skončilo vyhlašování bubnem
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Ladislav Schmied  
(22.  6. 1927 – 29.  3. 2012) Otcem Ladislava byl 

František Jan Schmied, narozen v roce 9. 12. 1868. Jeho 
matkou byla Růžena Schmiedová, rozená Kořínková, 
narozena 28.  6. 1892 ve  Valtínově. Ladislav Schmied 
se narodil 22. června 1927 v Kunžaku v Havlíčkově ulici 
čp. 151. Rodiče provozovali v  domě obchod. V  roce 
1929 v  tomto domě hořelo. Ladislav zde prožil celý 
život. V  pěti letech byl malý Ladislav pokřtěn jako 
Ladislav Bohumil, druhé jméno dostal po  svém 
kmotrovi – strýci Bohumilu Schmiedovi (narozen 
22.  10.  1873). V  témže roce zemřel Ladislavův otec. 
O  jeho výchovu se  nyní musela starat pouze jeho 
matka, ale nebyl na  ni úplně sama, velmi jí pomáhal 
Ladislavův „strejda“ Bohumil. Odtud také pochází 
p o z d ě j š í o s l o v e n í L a d i s l a v a S c h m i e d a – 
„Ladmil“ (Ladislav + Bohumil). Základní školu 
navštěvoval v  Kunžaku. Po  jejím absolvování 
navštěvoval Obchodní akademii v  Jindřichově Hradci. 
Maturoval v  roce 1944 na  ekonomické škole 
v Kamenici nad Lipou, kam se škola musela 
po  okupaci německými vojsky přestěhovat. 
Hned po  maturitě nastoupil do  kunžacké 
textilní firmy Schneider, která sídlila 
v Hradecké (dříve Palackého) ulici čp. 182. 
Zde působil jako mzdový účetní. V  roce 
1948  byl podnik znárodněn a  sloučen 
s  podobnou firmou ve  Strmilově. Vznikly 
Závody Gustava Klimenta. Ladislav Schmied 
zde i  nadále pracoval jako účetní, později 
jako technický pracovník a  nakonec jako 
plánovač. Zpočátku pracoval na  pracovišti 
v  Kunžaku, v  roce 1958 účetnický aparát 
přesídlil do  Strmilova. Pracoval zde až 
do  důchodu, kam nastoupil v  roce 1992 
po  pětiletém přesluhování v  šedesáti pěti 
letech. Ve Strmilově se seznámil s Františkou 
Kadovou (narozena 1.  8. 1927), se kterou se 
22. září 1962 oženil. S Františkou byl spojený 
celý svůj manželský život. Oba se  narodili 
v  roce 1927 a  oba zemřeli v  roce 2012. 
Na cestě životem byli nerozlučnou dvojicí. To 
že se  Ladislav Schmied začal zajímat 
o  astronomii již v  útlém věku je svým 
způsobem zásluha jeho strýce. Jeho strýc 
vlastnil rozsáhlou knihovnu, kde byla 
i  literatura o  astronomii. Malý Ladislav 
do  svých deseti let přečetl vše, co se  jen 
trochu týkalo vesmíru. V  té době poprvé 
nakreslil otáčivou hvězdnou mapu severní 
oblohy, také se  pokusil zhotovit svůj první 
dalekohled. Při jeho konstrukci postupoval 
podle návodu dr. Slouky, který byl uveřejněn 
v  dětském časopise Malý čtenář. Se  svým 
nedokonalým dalekohledem poprvé začal 
objevovat „vesmírná tajemství“. V  patnácti 
letech dostal Ladislav od  strýce k Vánocům 

knihu Pohledy do nebe, do které mu sám autor napsal 
věnování: „ panu Lad. Schmiedovi, mladému učni 
hvězdářství z  Kunžaku s  přáním, aby ve  hvězdách 
vždy našel dobré přátele, připisuje Dr. Hubert Slouka. 
Vánoce 1942.“ tento dar byl opravdovým začátkem 
celoživotního zájmu Ladislava Schmieda o astronomii. 
Seznámil se  s  nejnovějšími poznatky o  vesmíru. Tak 
s e  p r o n ě j s t a l S l o u kův „ d a l e k o h l e d p r o 
každého“ nevyhovující, potřeboval prostě nový, 
dokonalejší. Achromatický dalekohled, který mu 
s  pomocí dr. Slouky pořídil strýc, umožňoval už 
pozorování slunečních skvrn a  i jiných objektů. Během 
válečných let strýc Ladislavovi zakoupil několik dalších 
starších ročníků Říše hvězd. A pak už následovala léta 
pozorování a  sluníčko se  stalo jeho celoživotním 
zájmem a cílem mnoha pozorování. 

Čerpáno z  textu Luďka Březiny, uveřejněného 
v Kunžackém zpravodaji č. 1, květen 1997, který vznikl 
na základě rozhovorů s panem Ladislavem Schmiedem.

Eva Krafková
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Pozvánka 
V roce 96. výročí narození Ladislava Schmieda jsme 

se  rozhodli vzpomenout tohoto rodáka z  Kunžaku. 
V  historicky zapamatovatelné datum 9.  9. 2023 proto 
dojde ke  vzpomínce na  významného pozorovatele 
sluneční aktivity, který se zapsal do historie slunečních 
astronomů, a  to dosud největším počtem pozorování 
(12.500) uskutečněných jedním člověkem. V  sobotu 
9.9.2023 ve 13  hodin odhalíme pamětní desku 
na  rodném domě Ladislava Schmieda. Téhož dne ve 
14 hodin se sejdeme v prostorách obecního úřadu, kde 
shlédneme výstavu o  Ladislavu Schmiedovi, ale 
především si vyslechneme vzpomínky a  připomínky 
k  jeho bohatému životu. Zajisté přijdou na  řadu 
příhody z  jeho života, připomenutí Astronomického 

kroužku v  Kunžaku a  také poznámky k  jeho zálibě 
v  pozorování Slunce. Součástí odpoledne bude také 
křest sborníku na  Ladmil a  knížečka o  expedici 
za  zatměním Slunce do  Bulharska v  roce 1961, jejímž 
byl pan Schmied autorem. Dovolujeme si tímto pozvat 
všechny pamětníky a  příznivce této nezapomenutelné 
postavy Kunžaku na  uvedené sobotní odpoledne. 
Doufáme, že se  na oplátku od  vás dozvíme spoustu 
historek a  zajímavostí. Uvedené setkání a  s tím 
související aktivity se  uskuteční díky pochopení 
a  příspěvku obce Kunžak, paní kronikářky Krafkové, 
pana Plíhala, hvězdárny Fr. Pešty v  Sezimově Ústí, 
České astronomické společnosti a  Astronomického 
ústavu AV ČR. 

Petr Bartoš 

Vítání občánků 
Vítání občánků obce Kunžak se  konalo v  úterý 

30.5.2023 od 16 hodin na Obecním úřadě Kunžak. Bylo 
přivítáno 12 dětí: Anna Kryzanová, Štěpán Martínek, 
Karolína Staňková, Laura Švecová, Štěpán Kovář, 
Adam Kudrna, Tim Grausam, Tobiáš Schöner, Julie 
Švecová, Stella Kotrbová, Pavlína Řimnáčová a Dustin 
Kreisel. Na vítání vystoupily děti z  Mateřské školy 
Kunžak s připraveným programem.
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DEN ZEMĚDĚLCE 
V KUNŽAKU DNE 27.5.2023 

 Tomuto dni zemědělce v ZD Kunžak předcházeli 
obdobné akce konané v roce 2018 v ZD Pluhův Žďár a 
v  roce 2019 v  zemědělském podniku AGRA Deštná.  
V  následujícím roce 2020 se měla tato akce pořádat 
v  ZD Kunžak, ale vlivem nastalých komplikací a 
omezení způsobených virem koronaviru a následném 
infekčním onemocněním Covid 19, byla tato akce 
odložena až na letošní rok.

 Pořadatelem těchto akcí je Zemědělský svaz ČR, 
územní organizace Jindřichův Hradec se zemědělskými 
podniky, které jsou členy tohoto svazu. Tyto dny jsme 
se rozhodli pořádat, protože chceme veřejnosti 
představit moderní zemědělskou výrobu s  produkcí 
kvalitních českých potravin a s  kladným vztahem 
k životnímu prostředí. Bohužel v médiích je prezentace 
našeho zemědělství vesměs negativní, a proto se 
budeme snažit o představení našeho zemědělství sami 
a ukázat veřejnosti to, jaká je skutečnost. Proto jsme 
postupně otevřeli naše podniky pro širokou veřejnost a 
snažili jsme se představit naše stroje, moderní 
technologie, stáje, sklady a zpracovatelské linky.

 Poslední letošní květnovou sobotu si tedy mohla 
veřejnost konečně prohlédnout i prostory a provozy 
zemědělského podniku v  Kunžaku, kam jinak nemá 
přístup, a seznámit se s  činností zdejších zemědělců a 
zemědělské výroby. U jednotlivých provozů, které bylo 

možné zpřístupnit, byli přítomni naši kompetentní 
zaměstnanci, kteří se snažili návštěvníkům odpovídat 
na jejich časté dotazy. 

 Prvním stanovištěm byla stáj s  odchovem jalovic, 
která byla znovu postavena v roce 2016 na místě bývalé 
stáje z roku 1960. Je to moderní stáj s kapacitou 250 ks 
skotu na výkrm, která poskytuje jalovicím maximální 
pohodlí. Pořizovací cena stáje byla 6,2mil korun 
českých. 

 Druhým provozem, se kterým se mohli návštěvníci 
seznámit, byla bioplynová stanice. BPS byla postavena 
v  roce 2010 a již v  následujícím roce, tedy přesně 
8.3.2011, byl spuštěn motor generátoru a zahájili jsme 
její provoz. Samotnému spuštění tedy předcházely dva 
roky příprav a výstavby. Celková investice byla ve výši 
73 mil. korun. Bioplynová stanice zpracovává zbytky 
krmení ze stájí, méně kvalitní senáž z třetích sečí, kejdu, 
zbytky z  loupárny brambor a kukuřičnou siláž. Naším 
záměrem tedy bylo maximální využití těchto 
zemědělských odpadů, které BPS umí během 
fermentačního procesu přeměnit na bioplyn, který se 
v  kogenerační jednotce spaluje a vyrábí elektrickou 
energii a teplo.  Odpadové teplo z  provozu motoru 
využíváme na ohřev vody v  celém areálu, pro sušku 
obilí, sušárnu dřeva a vytápění většiny objektů 
v areálu. Výstupem z fermentoru je pak digestát, který 
slouží jako kvalitní hnojivo na pole.

 Na třetím stanovišti mohli návštěvníci vidět 
provoz, kde se vyrábí mléko. Od roku 1998 probíhala 
rekonstrukce tohoto objektu, a to ve dvou etapách. 
V  první etapě se realizovala rekonstrukce starého 
kravína z  vazných stájí na stáje s volným ustájením 
dojných krav a zároveň se přistavěla nová dojírna. 
Druhá etapa výstavby proběhla v  roce 2014, kdy byl 
zcela zbourán kravín z roku 1960 a na témže místě byla 
postavena modernizovaná stáj pro 308 ks dojnic. 
Zároveň byla zvětšena čekárna dojírny a provedena 
modernizace dojícího zařízení. Celkové náklady na 
rekonstrukci dosáhly částky 21 mil. korun českých.  
V těchto stájích máme nyní na cca. 350 ks dojných krav 
s průměrnou denní dojivostí 6600l mléka.

 Dalším provozem, kam bylo možné nahlédnout, 
byla posklizňová linka obilí a výrobna krmných směsí. 
Tato stavba byla započata v  roce 1988 a dokončena 
v  roce 1994. V  roce 1996 byla v  této budově 
zprovozněna technologie pro výrobu krmných směsí 
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pro hospodářská zvířata. Skladovací kapacita je na 2100 
tun obilí. 

 Posledním provozem, kam byl návštěvníkům 
umožněn přístup, byla bramborárna. Výstavba těchto 
objektů probíhala v  letech 1980–1984. Skladovací 
kapacita bramborárny je 2400 t brambor. V  roce 1986 
byla zprovozněna loupárna brambor, kde se oloupané 
brambory balí po 5 kg, nebo 10 kg baleních a následně 
je rozvážíme do školních jídelen, restaurací a dalších 
zařízení po celý rok. V  roce 2018 byl tento provoz 
dovybaven o automatické balení a paletování 
konzumních brambor, které se balí po 10 kg-25 kg.

 Mimo tyto hojně navštěvované provozy mohli 
návštěvníci v  průběhu akce shlédnout vystavené 
traktory, kombajny a další zemědělské stroje, a to jak 
naše vlastní, tak i dovezené od ostatních organizátorů 
akce. Veškerá vystavená zemědělská technika byla 
vybavena popisky, kde se návštěvníci dozvěděli 
základní informace, které jim v případě zájmu doplnili 
kompetentní organizátoři akce. Pro pobavení dětí a 
nostalgické vzpomínky ostatních bylo dovezeno i 
několik starších, téměř historických traktůrků, které se 
těšily velkému zájmu návštěvníků.

 A také musím říct, že ani na zábavu jsme 
nezapomněli. Pro děti byl celý den k dispozici skákací 
hrad, v  přistaveném stanu si děti mohly například 
malovat obrázky a za odměnu si odnášely odznáčky, 
balonky, pastelky či omalovánky. Pro dospělé 
návštěvníky se na rožni opékalo na rožních hned 
několik selat, lákala je i vůně výborných bramboráků, 
klobás a steaků od jednotlivých zúčastněných 
zemědělských podniků. Pro milovníky sladkého byly 

napečeny výborné domácí buchty a děti a vlastně ani 
mnozí dospělí neodolali výborné točené zmrzlině.     
Dále se po celou dobu konání akce čepovalo pivo a 
točená limonáda.

V  odpoledních hodinách nám pro radost přijela 
zahrát oblíbená hudební skupina „Vrbovci“.

 Na závěr musím poděkovat všem, kteří se na nás 
přišli podívat a počty návštěvníků rozhodně přesáhli 
hranici dvou tisíc lidí, kteří mohli nahlédnout do 
českého zemědělství a udělat si tak trochu vlastní 
obrázek a vlastní názor na to, jak pracujeme. 
Poděkování patří i všem organizátorům – zemědělským 
podnikům, pracovníkům na akci a každému kdo 
s  náročnou organizací pomohl. Rovněž touto cestou 
děkuji učitelkám MŠ v  Kunžaku, které pomohly 
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s našimi nejmenšími v dětském koutku a rovněž SDH 
Kunžak.

 Ještě jednou všem děkuji a doufám že naše české 
zemědělství a český venkov získá znova přízeň 
vlastního národa, pro který to mi zemědělci děláme. 
Snažíme se pečovat o naši krajinu, tak jak se o to snažily 
již generace před námi a ve spojení s  dnešními 
moderními technologiemi a za Vaší podpory můžeme 
dosáhnout mnohého.

Za ZD Kunžak
Zdeněk Zámečník
Předseda představenstva
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Činnost seniorů STP MO 
Kunžak za 1. pololetí 2023 

Dne 27.2. 2023 proběhla po dvou letech v zasedací 
síni OÚ v Kunžaku výroční členská schůze s volbou 
nového výboru. Jednohlasně byla schválena dosavadní 
p ř e d s e d k y n ě H e l e n a K a šp á r k o v á , r o v n ě ž 
místopředsedkyně Věra Přibylová a hospodářka Olina 
Popelová. Jednání se účastnil i starosta obce Kunžak 
Petr Král, starosta obce Člunek Jan Beránek, 
předsedkyně STP Dačice paní Marie Stejskalová s 
dalšími členy jejich výboru a ředitelka ZŠ Kunžak Mgr. 
Eva Krafková. O kulturní program se postarali žáci ZŠ 
Kunžak. Byl odsouhlasen plán organizace na rok 2023.

15.2. se konala v bistru u Šindelářů maškarní 
merenda za účasti 12 masek. V bistru u Šindelářů jsme 
se opět sešli 8. března v počtu 53 členů u příležitosti 
oslavy MDŽ, kde nám k tanci zahrál F. Dědina a muži 
předali kytičky. 24. března jsme se vypravili na 
divadelní představení veselohry Jednotka intenzivní 
lásky do Stráže nad Nežárkou.12. dubna jsme si opět 
poseděli a zatančili v bistru u Šindelářů za hudebního 
doprovodu F. Dědiny. 21. dubna jsme zhlédli divadelní 
veselohru Jedna a jedna jsou tři v Počátkách.

Ve dnech 30.4. - 5.5. 2023 jsme uskutečnili zájezd 
Šumava - Bavorsko. První zastávka byla v Dobré Vodě 
u Hartmanic, navštívili jsme kostel sv. Vintíře se 
skleněným oltářem. Tamtéž jsme i poobědvali. 
Ubytováni jsme byli v Železné Rudě v penzionu 
Böhmerwald. Druhý den jsme si prohlédli město se 
šikovným průvodcem Jakubem Keslem. Místní paní 
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průvodkyně nás seznámila s kostelem Panny Marie 
Pomocné. Následovala celodenní návštěva města 
Passau, kde jsme si prohlédli i likérku Böbrach, po 
nákupech jsme se vydali na plavbu Křišťálovou lodí 
přes Kasten do Oberzell a zpět. Byl to opravdu krásný 
zážitek. V městečku Glasdorf jsme navštívili sklárnu s 
ukázkou výrobků, park, restauraci a dali jsme si 
výbornou zmrzlinu. Z Ludwigstahlu, kde jsme 
navštívili Dům lesa, jsme pěšky došli až k Javorskému 
jezeru, které jsme celé obešli. Dále jsme se vydali 
neposkvrněnou krajinou kolem kanálu. Za 4 dny jsme 
projeli s výborným řidičem Davidem Tejralem 
Bavorsko. Jemu i vedoucímu penzionu Böhmerwald 
panu Tomáši Horkovi mockrát děkujeme. Cestou domů 
jsme navštívili Kašperské Hory a hrad Kašperk. Všech 
45 účastníků si zájezd moc užilo nejen pro bohatý 
program, ale i pro počasí, které nám vyšlo krásně.

V měsíci červnu se na OÚ Kunžak uskuteční 
přednáška Šikana důchodců, lektory budou členové 
policie z Jindřichova Hradce. Přesné datum bude 
každému doručeno. 

30.6. - 1.7. 2023 se uskuteční zájezd autobusem do 
Hluboké nad Vltavou a k večeru se přejede do 
penzionu Kostky v Hamru u Chlumu u Třeboně, kde 
nás opět po 2 letech přivítá paní provozní Jiřinka 
Křížová a pan majitel R. Kořalka. 

K prvnímu pololetí má naše organizace 113 členů. V 
březnu zemřela paní Růžena Pánová z Kunějova ve 
věku 94 let a v květnu paní Marie Grausamová z 
Kunžaku ve věku 87 let. Čest jejich památce. Do konce 
června oslaví 7 našich členů životní výročí. 

Celý výbor děkuje všem sponzorům za finanční 
pomoc, bez níž by se nemohly konat naše kulturní a 
společenské akce v tak velkém rozsahu a rovněž všem, 
kteří nám pomáhají. 

Foto a text B. Matoušková, kronikářka 
(redakčně upraveno a zkráceno)
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Co jsme v roce 2022 
udělali pro životní 
prostředí? 

Díky obyvatelům se Kunžak může za  rok 2022 
pochlubit výsledky sběru vysloužilého elektrozařízení 
předaného ke zpětnému odběru společnosti Elektrowin 
o celkové hmotnosti 7,60 t. Každý obyvatel tak 
odevzdal průměrně 5,25 kg spotřebičů. Ušetřili jsme tak 
spotřebu elektřiny a snížili produkci skleníkových 
plynů. Nespotřebovali jsme ropu, železnou rudu, měď 
a hliník, které jsou potřebné pro průmyslovou výrobu. 
Nahradili jsme je právě recyklací odevzdaných 
spotřebičů. 

Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvědčení o 
podílu na zlepšení životního prostředí, které na základě 
dosažených výsledků vystavil kolektivní systém pro 
sběr a recyklaci vysloužilých spotřebičů Elektrowin.

Vyplývá z  něj, že díky našim odpovědným 
obyvatelům došlo za rok 2022 k úspoře produkce CO2 
o 90,73 tun. Tipnete si, kolik smrků pohltí stejné 
množství CO2? 35 ks!

Také nebylo nutné vytěžit a spotřebovat 4  455,62 
litrů ropy. Představte si, že z  tohoto množství se 
pokryje spotřeba pohonných hmot auta např. na cestu 
z Prahy do Brna po dálnici D1 a to 167 krát.

Došlo také k  úspoře 45  867,03 kWh energie. Asi 
stejné množství, jako kdybychom spustili cyklus myčky 
nádobí 45868 krát.

Z  odevzdaného množství spotřebičů se podařilo 
vrátit do výroby 4  395,31 kg železa. Takové množství 
recyklovaného železa je možné použít pro výrobu 181 
ks nových praček, aniž by bylo nutné těžit železnou 
rudu.

Recyklací vysbíraných spotřebičů se také podařilo 
získat 152,75 kg mědi, což stačí pro ražbu 27157 1€ 
mincí, nebo 187,10 kg hliníku, který by stačil na výrobu 
12474 plechovek o objemu 0,33 l.

Pamatujte! Elektrozařízení obsahuje nejen dále 
využitelné materiály, ale také škodlivé látky. 
Odhozením do popelnice se elektrozařízení nedostanou 
k  recyklaci, ale skončí nevyužité na skládce. 
Odevzdávejte spotřebiče na sběrný dvůr, nebo 
poslednímu prodejci při zakoupení nového!

Data uvedená v tomto článku byla vygenerovaná 
4.4.2023 14:39 z informačního systému RECOS pro 

Obec Kunžak.
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